
	

	

 

En JOAN SANCHIS I MUÑOZ, Portaveu Del GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS a l’Ajuntament De 
Benigànim, a l'empara d’allò que estableix la Llei Reguladora De Les Bases De Règim Local i 
el Decret 2568/1986 d'Organització i Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, 
presente al Ple de la Corporació l’adopció de la següent: 

MOCIÓ PER A L’OBERTURA D’UNA COMISSIÓ D’INVESTIGACIÓ EN RELACIÓ ALS 
PRESUMPTES DELICTES DE BLANQUEIG DE CAPITALS I MALVERSACIÓ DE CABALS 

PÚBLICS PER PART DE L’ANTERIOR GOVERN MUNICIPAL 

Durant els darrers anys, hem pogut observar una creixent tendència a la creació de comissions 
d’investigació per part dels ajuntaments, en clara imitació de l’ús que d’aquests instruments es 
realitza per part de les Corts Valencianes, les Corts Generals i d’altres assemblees legislatives. 
Aquesta possibilitat està contemplada en els Reglaments Orgànics de Funcionament (ROF). 

Les comissions d’investigació, d’una banda contribueixen a l’acompliment de les funcions de control i 
fiscalització dels governs municipals, i d’altra a apropar i fer més transparent la gestió municipal en 
front als veïns i veïnes. Es tracta doncs, d’una figura que tendeix a dinamitzar l’actuació municipal i a 
enfortir els principis de control, transparència i participació en la vida política. 

Sempre que existisca una raó d’interès públic que les impulse, les comissions d’investigació 
possibiliten l’obtenció de resultats insubstituïbles, mitjançant l’obertura d’un debat plural i assossegat 
amb la participació de tots els grups polítics municipals.  

Legalment no existeix cap tipus d’impediment constitucional ni reglamentari que impedisca que es 
realitzen sobre un mateix objecte i de forma simultània investigacions municipals i judicials. Així 
doncs, entenem que les comissions d’investigació resulten un instrument extremadament útil per a 
determinar responsabilitats polítiques i enfortir el funcionament democràtic de les corporacions 
municipals. 

El darrer 10 de setembre, es feia públic a la premsa la presentació d’una denuncia per part de la 
Fiscalia als jutjats d’Ontinyent amb l’objectiu d’investigar la presumpta malversació de cabals públics 
en l’ús dels mòbils municipals per part de l’anterior govern municipal dirigit pel Partit Popular. Un dia 
després, coneixíem també la presentació d’una denuncia per part de l’Ajuntament de Benigànim en 
relació a una sèrie de fets que apuntarien l’existència de pràctiques de blanqueig de capitals durant 
el mateix període. 

Davant la gravetat dels fets, considerem imperatiu que l’Ajuntament de Benigànim investigue, 
analitze, i tracte d’esbrinar les possibles irregularitats comeses per part de l’anterior govern 
municipal, amb l’objectiu de determinar les responsabilitats polítiques adients. 

 



	

	

Amb aquesta proposta pretenem posar llums i taquígrafs a la gestió pública municipal, facilitant la 
depuració de les responsabilitats polítiques corresponents, així com l’adopció de mesures dirigides a 
garantir un funcionament democràtic i transparent a l’Ajuntament de Benigànim. 

Respecte als procediments judicials oberts, la comissió d’investigació no suposaria cap interferència, 
i fins i tot les conclusions derivades de la mateixa podrien ser aportades al jutjat del cas, en finalitzar 
el seu treball, per a proveir d’una major claredat respecte als fets investigats. 

La gravetat dels presumptes fets delictius que hem mencionat, entenem que obliga als grups política 
municipals d’aquest Ajuntament a reaccionar políticament i tractar d’assegurar una investigació 
transparent i pública d’allò ocorregut.  

És per això que es proposa l’adopció dels següents  

ACORDS 

ÚNIC. Crear una comissió d’investigació en relació als presumptes delictes de blanqueig de capitals i 
malversació de cabals públics per part de l’anterior govern municipal.  

 

En Joan Sanchis i Muñoz 

Portaveu GM Compromís 

15 de Setembre del 2015 


